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Zpráva o činnosti výboru SpEK v roce 2015 
(pro valnou hromadu 26. ledna 2016 vypracovali členové výboru) 

 
 
Milí členové a členky Spolku evangelických kazatelů, 
 
výbor Spolku evangelických kazatelů pracoval od ledna 2015 ve složení: 
(v závorce je uvedeno funkční období jednotlivých členů): 
Naděje Čejková (2014-17) 
Jaromír Dus (2015-18) 
Martina Kadlecová (2014-17) 
Pavel Kalus, předseda (2015-18) 
Filip Keller (2013-16) 
Elen Plzáková (2015-18) 
Letos nás čekají volby tří členů výboru, Filipu Kellerovi končí volební období, Elen Plzáková už               
při volbě ohlásila, že se uvolí být ve SpEKu pouze další jeden rok, také předseda SpEKu Pavel                 
Kalus ohlásil rezignaci z časových a osobních důvodů. Bude třeba zvolit předsedu/kyni a dva              
členy. Nikdo z končících nemá v úmyslu kandidovat. Prosíme vás, abyste zvážili kandidaturu a              
případně oslovili vhodné kandidáty do výboru SpEKu.  
 
1. PLNĚNÍ ÚKOLŮ ULOŽENÝCH VALNOU HROMADOU 
Valná hromada pověřila výbor SpEKu, aby vytvořil komisi pro kauzu staroměstského           
mariánského pomníku, který by výboru předkládal návrh na prohlášení určená jednotlivým           
institucím a jednotlivcům. Jak jsme uvedli v informačním dopise, po opakovaném jednání výbor            
usoudil, že tomuto zadání není schopen dostát. Nejsme schopni jmenovat komisi           
z erudovaných odborníků a jmenovat formální komisi nemá smysl. Radě Hl. města Prahy poslal             
výbor SpEKu prohlášení koncipované bratrem Petrem Firbasem, dle našeho názoru dobře           
formuluje postoj SpEku k dané problematice. Dopis je k disposici na stránkách SpEKu. 
 
Valná hromada pověřila výbor, aby uskutečnil přesun archivního fondu SČEDu do archivu            
synodní rady. Stalo se tak. Archiv SČEDu (z let 1952- 1975) byl bratrem farářem Janem               
Čapkem do Prahy převezen 12. 11. 2015 a za přítomnosti předsedy SpEKu protokolárně             
předán do archivu Synodní rady, převzat byl archivářkou Vendulou Zejfartovou. (SpEK) Výbor            
SpEKu si velmi váží dlouhodobé a pečlivé práce, kterou bratr farář Jan Čapek dlouholetému              
vedení archivu věnoval a děkuje mu za ni.  
 
Návrhem VH: “VH ukládá výboru spolku, aby se zabývala hospodařením spolku s otázkou jeho             
udržitelnosti” jsme se také okrajově zabývali. 
V současnosti vede v patrnosti finanční toky SpeKu Filip Keller. Na činnost získáváme zdroje             
z členských příspěvků (asi 80.000,- Kč ročně) a z příležitostných darů. Synodní rada přispívala            
na farářský kurz v posledních letech pravidelně částkou 27.000,- Kč (příspěvek na pobyt            
důchodců, vikářů a zahraničních hostů), který pro kurz 2016 navýšila na 30.000,- Kč. Všichni              
členové, kteří dlužili členské příspěvky, obdrželi informaci o dluhu a případně opakované            
urgence. Většina z nich reagovala a dlužné částky splatila či splácí. S některými výbor ještě              
jedná. Tři členy navrhne Valné hromadě výbor v souladu s dřívějším usnesením vyškrtnout pro              
nezájem dlužné doplatit.  
Minulý rok došlo ke komunikačním problémům s farářským spolkem ve Švýcarsku. Díky           
Jaromíru Dusovi se daří kontakty obnovit, tím také dojde, předpokládáme, k obnovení příspěvku            
pro naši činnost.  
 

 



2. DALŠÍ ČINNOST VÝBORU 
 
a/ Příprava farářského kurzu 
Po zkušenosti z minulého roku a vzhledem k narůstajícímu počtu účastníků kurzu a vstřícnosti            
vedení Pedagogické fakulty jsme se rozhodli uspořádat kurz opět zde.  
Příprava sborníku z minulého kurzu probíhá ve spolupráci s Tomášem Trusinou, nakl. Eman.            
Informační dopis SpEKu byl členům SpEKu rozeslán v červnu 2015. 
Internetové stránky jsou přístupné na adrese: spek.evangnet.cz. Správce je Filip Keller. 
Oficiální zahraniční hosté byli ze Slovenska, za Reformovanou církev Marianna Sláviková a            
Maria Meňkyová, která vedla úvodní bohoslužby, za Združenie evanjelických duchovných          
ECAV Jaroslav Matys - předseda spolku a Ján Meňky; z Ukrajiny: za český evangelický sbor               
Marie Provazníková; z Rumunska: za český evangelický sbor Jaroslav Kalousek; ze Skotska:            
za Skotskou reformovanou církev Dr. Nelu Balaj.  
Dále se kurzu zúčastnili Miroslav Kovaľ za RC na Slovensku, připravoval bohoslužby spolu s              
Marií Meňkyovou, a ze stejné církve dalších 6 kolegů. Mezi předášejícími byl také Karl Menger               
ze zemské církve v Bádensku. Z Holandska přijeli Ids Smedema a Jan Kraaijveld za Nadaci pro                
budování sborů ve východní Evropě. 
 
b/ Spolupráce se SR, poradními odbory a komisemi 
Jednali jsme se zástupci ÚCK o organizační a finanční spolupráci, zvláště vzhledem            
k zahraničním účastníkům kurzu. Děkujeme za otevřenost, vstřícnost a pomoc Gerhardu          
Reininghausovi z ekumenického oddělení a ochotnou podporu SR a ÚCK při ohlašování a             
propagaci kurzu ve sborech. Kancelář ÚCK nadále rozesílá pozvání na FK ve sborové zásilce,              
připojuje doporučení synodního seniora k účasti, uschovává došlou poštu pro SpEK. Výbor            
děkuje SR i ÚCK za podporu – zmíněnou nejen v tomto odstavci. 
Na řádném zasedání synodu v květnu i na mimořádném zasedání v listopadu 2015            
zastupovala SpEK Naděje Čejková. 
 
Platová komise: SpEK zastupuje Naděje Čejková.  
Komise jednala m.j. o příplatku za samostatnou správu sboru pro kazatele, kteří spravují na              
částečný úvazek více sborů. Kazatelé dostávají pouze jeden příspěvek, v dalším sboru pracují             
jako statutární zástupci bez příplatku. Přitom za administraci dostávají příplatky podle počtu            
administrací. Platová komise nechce rychle měnit nový systém mezd, navrhuje situaci řešit            
osobním příplatkem, který by byl v kompetenci seniorátních výborů. Platová komise také            
navrhuje postupné snižování kompenzací mezd, které se týkaly náhlého snížení platů některým            
kazatelům v souvislosti s přechodem na nový mzdový systém. Platová komise doporučuje            
Synodní radě, aby pro Synod 2016 připravila návrh valorizací mezd pro rok 2017. 
 
Fond zabezpečení klidného stáří: SpEK zastupuje Zvonimír Šorm. 
 
c/ Evidenci členů spolku vedl Filip Keller.  K 1. lednu 2016 evidujeme: 
204 členů (192 řádných, 9 přispívajících, 3 zakládající; 63 v důchodu, 4 na MD) 
V roce 2015 zemřeli tito bratři a sestry: 
Adolf Petr (5.1.) 82 let 
Vojtěch Zikmund (25.3.) 90 let 
Jaroslava Soušková (5.6.) 85 let 
Jiří Zejfart (8.12) 87 let 
Zdeněk Soušek (27.12.) 90 let 
Pavel Filipi (28.12.) 79 let 
S koncem roku 2015 ukončila členství ve SpEKu: Gabriela Horáková 
Do SpEKu v roce 2015 vstoupil: Pavel Smetana (obnovené členství) 
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d/ Zpráva o činnosti Nadačního fondu COMPATERNITAS v roce 2015 pro valnou            
hromadu 
Účetnictví Nadačního fondu COMPATERNITAS zpracovává stále - a zcela gratis - Ivana            
Dohnálková. Každému, kdo požádá, je zasláno potvrzení o daru pro daňové účely. Po             
zpracování roku 2015 bude účetnictví předloženo ke schválení revizorovi. Výroční zpráva o            
hospodaření bude jako každoročně uložena do 30.6. tr. u příslušného soudu a k nahlédnutí              
bude každému na stránkách justice.cz a compaternitas.evangnet.cz. (Výroční zpráva za rok           
2014 nebyla u soudu uložena kvůli změně způsobu podávání zpráv, bude tak učiněno             
dodatečně.) Na zmíněných stránkách najdete i základní informace o Fondu a výroční zprávy za              
minulá léta. 

V současné době probíhá sbírka na pomoc rodině zesnulého faráře Jana Veselého,            
kterou vypsala v souladu se statutem Fondu Správní rada v září 2014. Na tento účel bylo                
vybráno k 31. 12. 2015 180 381,90 Kč. Sbírka pokračuje. Na tuto sbírku přispělo celkem 55                
dárců. Sbírka na podporu dětí Ireny Škeříkové, kterou Fond organisoval na základě dohody s              
Farním sborem ČCE ve Střešovicích byla ukončena a všechny shromážděné prostředky byly            
předány dětem Ireny. Celkem bylo v roce 2015 vybráno na příspěvcích 58 930,-Kč. Zůstatek na               
kontě COMPATERNITAS k 31. 12. 2015 činil 254 228,20 Kč 

Na samostatném červeném kontě Nadačního fondu COMPATERNITAS je uložena z          
bývalého fondu KMOTROVSTVÍ částka 155 tisíc + úrok cca 16 tisíc korun. Na tomtéž kontě               
jsou uloženy i zbylé peníze ze sbírky pro rodinu Hrudkových, kterou přijal nadační fond pod svá                
křídla. Tyto peníze (cca 50 tisíc korun) budou dle potřeby poskytnuty rodině Hrudkových. 
  
Zprávu vypracovala Správní rada COMPATERNITAS (Abigail Hudcová - předsedkyně, Jan          
Keller a Jan Plecháček) v lednu 2016 
 
 
e/ Zpráva komise „Tabita“ pro rozdělování pomoci Partnerhilfe (PH): Předsedkyně komise           
Marta Zemánková, členové: Gerhard Reininghaus za SR, Pavel Pistor za Diakonii, Elen            
Plzáková za SpEK, Daniela Brodská a Daniela Hamrová. 
Komise se snaží změnit klíč k rozdělování peněz tak, aby výsledek odpovídal požadavku dárce              
= německé strany, což je výpomoc těm, kdo se ocitli v nouzi, nikoli drobný dárek. V úvahu bylo                  
bráno i to, že od farářů, kteří obdrží peníze, nepřichází téměř žádné reakce, kdežto pracovníci               
Diakonie nezapomenou poděkovat, případně zmínit, jak peníze využili. Také zdůvodnění, proč           
byl ten který člověk dostal určitý obnos, je od Diakonie vždy zřetelné, ale od seniorů a důvěrníků                 
SpEK bývalo v minulých letech pouze formální a tedy v některých případech nebylo jasné, zda               
jde skutečně o pomoc v nouzi. Kromě toho je pro SpEK nutné, aby příspěvky byly prokazatelně                
sociální výpomocí, jinak by podléhala částka PH daňovému poplatku. 
Proto se komise rozhodla, že nebude přidělovat částky podle počtu pracovníků na jednotlivé             
senioráty, ale předem si vyžádá doporučení od seniorů pro faráře, od důvěrníků SpEK pro              
faráře v důchodu a vdovy po farářích, od vedoucího tajemníka ÚCK pro pracovníky ÚCK. Podle               
těchto doporučení potom komise přidělila částky. Ostatní peníze byly odeslány do Diakonie, kde             
zůstal stejný klíč jako v minulých letech, totiž přidělení částky na středisko podle počtu              
pracovníků, výše konkrétních příspěvků byla v kompetenci ředitelů středisek. 
Minimální částka byla stejná jako v předešlém roce, tj. 2.600Kč. I tuto částku komise              
nepovažuje za dostatečně velkou, aby skutečně pomohla, pokud se bude v této praxi             
pokračovat i příští rok, bude se komise snažit přidělovat částky vyšší, tím se dostane na méně                
lidí. Spolupráce se seniory a důvěrníky je naprosto nutná. 
Dar PH je výsledek dobrovolných příspěvků německých farářů pro kolegy a další církevní             
pracovníky ve východní Evropě, není to částka fixní, ani vymahatelná a předem není jasné,              
kolik peněz obdržíme, důsledně vzato není jasné, jestli vůbec nějaké peníze obdržíme. 
Loni bylo rozděleno 765 600,- Kč takto: 
Diakonie 633 200,- Kč 
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Faráři v činné službě a ÚCK 77 200,- Kč 
Faráři v důchodu a vdovy po farářích 39 600,- Kč 
Vikáři (jediní dostávají příspěvek plošně) 15 600,- Kč 
  
Organizace rozdělování příspěvků: Peníze přišly na účet SpEK, který slouží pouze jako            
příjemce a odesílatel peněz. Marta Zemánková poslala instrukce těm, kdo měli navrhnout            
potřebné. Komise podle návrhů rozdělila peníze. Marta Zemánková poslala seznamy Filipu           
Kellerovi, který je odeslal na účty (186 položek). Senioři, důvěrníci a ředitelé středisek Diakonie              
sehnali podepsaná potvrzení od těch, kdo obdrželi peníze. Potvrzení a poděkování           
soustřeďovala Marta Zemánková a předala Daniele Hamrové. Ta provede konečné vyúčtování           
v němčině.  
Zprávu komise podává Elen Plzáková 
 
 
f/ Seznam důvěrníků SpEKu v seniorátech: 
pražský Matěj Opočenský chrudimský Jakub Keller 
poděbradský Helena Junová poličský Marek Vanča 
jihočeský Hynek Tkadleček horácký Markéta Slámová 
západočeský Jan Satke brněnský Štěpán Hájek 
ústecký Petr Čapek východomoravský Ivan Ryšavý 
liberecký Constance Šimonovská moravskoslezský Jan Lukáš  
královehradecký Michal Kitta ochranovský Eva Šormová 
 
 
 
3. HOSPODAŘENÍ 
a/ Pohřebné, sociální výpomoc a výpomoc na vzdělávání má na starost Martina Kadlecová 
Celkem bylo na pohřebném vyplaceno  40.000,- Kč. Z fondu na sociální výpomoc byl vyplacen             
jeden příspěvek ve výši 5.000,- Kč 
b/ Podpora vzdělávacích aktivit členů spolku  
Byly podány dvě oprávněné žádostí, celkem bylo vyplaceno 13.220,- Kč. 
c/ Sbírka při bohoslužbách na kurzu v roce 2015 ve výši 8.460,- Kč byla věnována Institutu                
Krista Veĺknaza (Marián Kuffa)  
 
d/ Finanční zpráva (v přiložené tabulce) 
 
4. NÁVRH VÝBORU SPEKU NA VALNOU HROMADU 
  
Valná hromada souhlasí s nabídkou řádného členství ve Spolku všem kazatelům ČCE,            
tedy i ordinovaným laikům. 
Podle stanov „SpEK sdružuje kazatele a kazatelky ČCE, kteří souhlasí s jeho zásadami,…             
Řádným členem může být každý ordinovaný kazatel či kazatelka Českobratrské církve           
evangelické.“ Výbor tomu rozumí tak, že se členství vztahuje i na ordinované laiky (ve smyslu               
aktuálních řádů ČCE). Jde o to, zda je máme cíleně oslovit, nabídnout jim řádné členství ve                
Spolku a zvát na kurzy. (Přispívajícím členem může být kdokoli.) 

4 


